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De fractie was eind 2009, na het vertrek van 
Peter Lamers en de installatie van Annette van 
Dijk, als volgt samengesteld: 
 
Fractievoorzitter Hans Démoed 
Vice-voorzitter  Koos Verbeek 
Fractiesecretaris Elly van den Bosch-Damen 
Penningmeester Wiebrand Dijkstra 
Leden   Annette van Dijk 

Theo Edel 
    Marco Heemskerk 
    Wilbert de Jong 
    Marischa Kip 
    Etienne van Nassau 
    Ton van der Stoep 
    Yaşar Vural 
    Marianne de Wild 
Lijstopvolger   Corrie Westerman 
Medewerkers  Anita de Vogel 
    Désirée de Jong 


 
 

 
 
 

  

                          


                            

                                                      
 
 
Op 27 mei werd Govert Veldhuijzen, die eerder 
Asje van Dijk als tijdelijk gedeputeerde verving, 
geïnstalleerd als gedeputeerde.  
 

           




Het fractie-uitstapje voerde fractie, 
gedeputeerden en bestuursleden met hun 
partners op zaterdag 13 juni naar de omgeving 
van Kinderdijk, waar van het Hollandse 
molenlandschap werd genoten. 
Het fractieweekend vond plaats op 11 en 12 
september in hotel De Witte Raaf in 
Noordwijkerhout, tegelijk met het bestuurs-
weekend van het dagelijks bestuur van de 
provinciale afdeling. Hierbij werd door fractie en 
bestuur afscheid genomen van Peter Lamers. 
Vrijdag 11 september werd besteed aan een 
mediatraining door Peter Huijsman. Op zaterdag 
12 september werd het politieke seizoen 2009-
2010 voorbereid en vond een discussie plaats 
over herindeling met Tweede Kamerlid Eddy 
Bilder.  



Ook dit jaar werd er een actief 
communicatiebeleid gevoerd. In persberichten 
werd de inbreng van de CDA Statenfractie tijdens 
Staten- en commissievergaderingen veelvuldig 
naar voren gebracht. Ook werd er veel aandacht 
besteed aan activiteiten en initiatieven van de 
fractie zoals werkbezoeken, schriftelijke vragen 
en voordrachten. Het laatste nieuws vanuit de 
Staten werd daarnaast regelmatig voor het 
voetlicht gebracht op de website en in de 
wekelijkse nieuwsbrief de Caleidoscoop. In de 
Fractiespiegel, een aparte nieuwsbrief van de 
Statenfractie die maandelijks verschijnt, werden 
onderwerpen uit de Staten en standpunten van 
de fractie uitgebreider toegelicht. Beide 
nieuwsbrieven werden aan circa 1000 personen 
verstuurd. 

Op 14 oktober werd 
Annette van Dijk 
geïnstalleerd als Statenlid. 
Annette heeft  zitting 
genomen in de commissie 
Bestuur en Middelen. 


  

      
     
    
   


In de Provinciale Staten-
vergadering van 1 juli 
werd afscheid genomen 
van Statenlid Peter 
Lamers in verband met 
zijn installatie als 
wethouder in Rotterdam 
op 18 mei.  

Op 22 april trad Manita Koop terug 
als gedeputeerde. Twee jaar had zij 
ruimtelijke ordening en wonen, en 
onderwijs en arbeidsmarkt in haar 
portefeuille. Bij haar afscheid werd 
zij geprezen, met name voor het 
onderhouden van contacten met 
organisaties en inwoners van Zuid-
Holland.  
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In 2009 zijn de volgende vragen gesteld:  
 

Co2-opslag gemeente Barendrecht (CDA) 
Bestuurlijke toekomst Goeree-Overflakkee (CDA 
en VVD) 
Aardwarmte en Koude en Warmte Opslag (CDA) 
Vervolgvragen Provinciaal crisisbeleid (CDA) 
 

Aanvullende vragen economische crisis ZH (CDA) 
Compensatie Project Mainport Rotterdam en 
Albrandswaardse variant (CDA, VVD en CU/SGP) 
 

Drie-in-één project Westland/Hoek van Holland 
(CDA en VVD) 
 

Samenvoeging Rozenburg en Rotterdam (CDA) 
Contra-expertise rapport Raad voor de Financiële 
Verhoudingen (CDA) 
Vermindering administratieve lasten MKB en 
agrarische sector (CDA) 
Rapport commissie Leemhuis Bestuurlijke 
Toekomst Krimpenerwaard (CDA) 
 

Integrale aanpak Máximabrug en N207-corridor 
(CDA en VVD) 
 

Versoepeling ontheffingsregels Faunafonds (CDA) 
 

Windmolens Groene Hart (CDA, VVD en CU/SGP) 
Zoetwatervoorziening ZH (CDA en VVD) 
Fin. situatie gemeenten (CDA) 



Aan de door de Statenfractie georganiseerde 
werkbezoeken in Zuid-Holland nemen, naast 
Statenleden en gedeputeerden, ook de ZH Eerste 
en Tweede Kamerleden en Europarlementariërs 
deel. In 2009 werden de volgende werkbezoeken 
afgelegd: 
 
9 januari  Flora Holland Bleiswijk 
   (Greenport Oostland) 
6 februari  Europees Parlement, Brussel 
   (ZH Europarlementariërs) 
6 maart  Rotterdam 
   (onderwijs en jeugd) 
3 april  Den Haag 
   (binnenstedelijk bouwen) 
19 juni  Royal Glass Leerdam 
18 september Krimpenerwaard (samen met  

Agrarisch Platform) 
30 oktober Zuidplas (i.v.m. tussentijdse 

gemeenteraadsverkiezingen) 
9 december Duin en Bollenstreek 






 
 
 
De sectie R&W bestond in 2009 uit Theo Edel 
(sectiecoördinator), Etienne van Nassau, Ton van 
der Stoep en Koos Verbeek. 
 
 
Ook in 2009 heeft het onderwerp Provinciale 
Structuurvisie (PSV), de aanpassingen die de 
provincie moet doen in het kader van de nieuwe 
Wet Ruimtelijke Ordening (nWRO), de discussie 
opnieuw gedomineerd. In januari werd de notitie 
"Op weg naar de Provinciale Structuurvisie". 
besproken. In mei werd voor de eerste maal de 
ontwerp PSV en de Verordening besproken. Het 
CDA hield in het voorjaar een enquête over de 
PSV onder zijn bestuurlijke achterban, waarvan 
de resultaten werden meegenomen in de 
standpuntbepaling. Voor het CDA is de 
menselijke maat het uitgangspunt bij alle 
leefbaarheidsaspecten. In juni kwam het 
Interimbeleid WRO aan de orde, een 
overgangsregeling. De ontwerp PSV en 
Verordening werden in oktober ter visie gelegd. 
 

Ook dit punt is gedurende heel 2009 aan de orde 
geweest. Na onderzoek in 2008 kwamen GS 
begin 2009 met een eerste voorstel om nieuwe 
glastuinbouwlocaties (Kaag en Braassem, 
Oostflakkee en Haarlemmermeer) verder in 
onderzoek te nemen. Daarnaast is veel aandacht 
besteed aan het saneren van verspreid liggend 
glas binnen Zuid-Holland. Met name kwam 
hierbij de Noordse Buurt uitgebreid ter sprake. 
 

Op het gebied van wonen kwamen aan de orde 
de Rapportage Wonen, welzijn en zorg, de 
Woningmarktverkenning en de Woonvisie. In een 
aantal gevallen werd goedkeuring voor 
woningbouw verleend (Ouddorp, Middelharnis). 
Verder werd gesproken over de (boven)regionale 
bedrijventerreinen in de Hoeksche Waard, de 
samenwerkingsovereenkomst Oude Rijnzone, de 
voortgang van de Merwedezone en het actieplan 
Mooi Zuid Holland. 
Nieuw op de agenda was de 380 kV leiding, die 
uiteindelijk deels ondergronds zal worden 
aangelegd. Ook kwam de vraag op of de locatie 
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van het gascompressorstation in Wijngaarden (in 
het Groene Hart) wel een logische plaats betrof. 
 

In 2009 zijn de laatste wijzigingsvoorstellen van 
streekplannen, ingevoerd vóór de nWRO, 
behandeld, nl. Streekplan West (nieuwe 
bebouwing Valkenburg en Trappenburg 
Kloosterschuur) 
 
 






De sectie MKE bestond in 2009 uit Marco 
Heemskerk (sectiecoördinator), Marischa Kip, 
Koos Verbeek en Theo Edel. 
 

Ook in 2009 ging het om een aantal grote 
projecten. Voor de RijnGouweLijn (RGL) is een 
voorkeursalternatief vastgesteld voor het 
westelijke gedeelte. Het besluit is voorafgegaan 
door diverse publieksbijeenkomsten en intensief 
overleg met onze achterban in de streek. 
Inmiddels zijn er flinke stappen gezet om de 
financiering te regelen.  
Datzelfde geldt voor een ander project in de 
Holland Rijnland regio: de Rijnlandroute (RLR). 
In nauw overleg met de CDA Tweede Kamer 
fractie is flinke vooruitgang geboekt; het Rijk 
heeft een forse financiële bijdrage toegezegd 
voor de aanleg van de weg. Het voorkeurstracé 
loopt door Voorschoten, ten zuiden van Leiden. 
Het CDA heeft aangedrongen op voldoende 
compenserende maatregelen om het draagvlak 
in de regio zo groot mogelijk te houden. 
Regiobesturen en inwoners zijn nauw betrokken 
bij de besluitvorming over de plannen. De eerste 
fase van de MER is eind 2009 afgerond. De CDA 
fractie heeft aangestuurd op beperking van het 
aantal te bestuderen alternatieve tracés. 
 

Het CDA heeft de doorstroming op de N207 op 
de agenda gezet door bij de begroting 2009 een 
motie in te dienen om activiteiten hiervoor op te 
starten en deze te financieren uit niet gebruikt 
mobiliteitsgeld. In 2009 zijn bij de N207 
vorderingen gemaakt, met name bij de randweg 

Gouda waarvoor het inpassingplan is vastgesteld. 
Bij Gouda wordt ook de Julianasluis aangepakt.  
Daarnaast zijn er belangrijke besluiten genomen 
over het drie-in-één project bij Westerlee 
(verlenging Veilingroute, verbetering knelpunt 
Westerlee en tweede ontsluitingsweg Hoek van 
Holland) en de bochtafsnijding bij de Delftse 
Schie. Bovendien heeft het CDA nadrukkelijk de 
vinger aan de pols gehouden bij de 
besluitvorming over grote rijksprojecten als de 
A4 Midden Delfland, de A13-A16, de A4 Zuid en 
de verbreding van de A4 en A15, dit door waar 
nodig door schriftelijke of mondelinge vragen te 
stellen (o.a. A4 Midden Delfland, A4 Zuid, motie 
herrie HSL) of door vrijvallende middelen uit 
mobiliteit te bestemmen voor aansluiting van 
Rijkswegen op het onderliggende wegennet (oa. 
N3-A15-A16, dubbel spoor Delft). 
Verder heeft het CDA zich in 2009 ingezet om de 
vrijvallende middelen van mobiliteit door 
verschuivingen in de planning ook voor mobiliteit 
bestemd te houden. Op deze wijze is via een 
amendement €10 miljoen uit het overschot van 
2008 bestemd voor het openbaar vervoer in 
Holland Rijnland.  
Tenslotte heeft het CDA ook in 2009 veelvuldig 
aandacht gevraagd voor knelpunten op het 
gebied van verkeersveiligheid en het onderhoud 
van wegen. Naar aanleiding van vragen over de 
onveilige situatie door onderhoudswerkzaam-
heden op de N208 hebben GS toegezegd het 
onderhoud te versnellen. 
 

De uitwerking van de CDA motie over het dubbel 
ruimtegebruik bij bestaande en te 
herstructureren bedrijventerreinen werd gevolgd 
en initiatieven die hierop aansluiten werden 
gesteund.  
Het CDA heeft zich hard gemaakt voor het 
economische cluster visserij. Op ons initiatief is 
een amendement aangenomen, waardoor €2,3 
miljoen beschikbaar kwam om economische 
diversiteit en ecologische ontwikkelingen te  
stimuleren.  
Een ander economisch cluster dat onze specifieke 
aandacht kreeg zijn de greenports, zowel de 
ontsluiting van Boskoop als de beschikbaarheid 
van glasareaal. Het CDA maakt zich grote zorgen 
over het vinden van een basishoeveelheid 
beschikbare glaslocaties om dit cluster vitaal te 
houden. Daarom stellen wij alles in het werk om 
compensatielocaties te vinden voor glas dat 
verdwijnt ten gunste van andere functies. In 
2009 zijn hierbij locaties op Oostflakkee en bij 
Kaag en Braassem nadrukkelijk aan de orde 
geweest. Uitgangspunt hierbij was om vast te 
houden aan de 5800 hectare glas uit het 
coalitieakkoord. 
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De sectie COR bestond in 2009 uit Elly van den 
Bosch-Damen (sectiecoördinator) en Marco 
Heemskerk. De commissie COR vergaderde in 
2009 vijf maal.  
Besproken werden o.a. de jaarstukken 2008, het 
jaarverslag van de Auditcommissie, de Interne 
Controle, de Board- en de Managementletters. 
De COR bracht advies uit over de jaarstukken 
2008 t.b.v. de behandeling in de vakcommissies. 
In 2009 werden de provinciale jaarstukken voor 
het eerst gecontroleerd door 
PricewaterhouseCoopers. Deze samenwerking is 
goed verlopen. Na de rapportage van de 
commissie Van Dieren werd door de Kwinkgroep 
een rapport over prestatie indicatoren 
uitgebracht. Doel hiervan is om de organisatie 
meer resultaatgericht te maken. 
 





 
 
De sectie Samenleving bestond in 2009 uit Yaşar 
Vural (sectiecoördinator), Elly van den Bosch-
Damen, Wiebrand Dijkstra en Corrie Westerman-
Stoop (tot zomer 2009).  
 
    

De uitvoering van de activiteiten op het gebied 
van preventieve jeugdzorg en een deel van 
cultuur is overgegaan naar de Regionale 
Agenda's Samenleving (RAS). Daarnaast waren 
in 2009 verschillende provinciale ondersteunings-

organisaties druk bezig met de voorbereiding van 
fusies. De Regionale Commissies Gezondheids-
zorg/Zorgberaden zijn verantwoordelijk voor de 
uitvoering van afspraken over wonen-welzijn-
zorg binnen deze RAS-sen.  
In 2009 werd het CDA amendement om acht 
organisaties, die in de toekomst geen provinciale 
subsidie meer ontvangen, te begeleiden naar 
andere bronnen van inkomen door GS 
uitgevoerd.  
 

De laatste jaren is extra geld voor de jeugdzorg 
beschikbaar gesteld, vooral om in 2010 
wachtlijsten in te korten zodat niet langer dan 
negen weken wordt gewacht. In 2009 onderzocht 
de Randstedelijke Rekenkamer deze wachtlijsten. 
De belangrijkste conclusies waren dat er meer 
kinderen zijn geholpen met het extra geld, maar 
dat het kind nog onvoldoende centraal staat bij 
de afspraken tussen Rijk en provincies. De 
prestaties zijn verbeterd, maar de wachtlijsten 
geven door een andere registratiemethode een 
vertekend beeld. Ook is betere registratie (op 
BSN) noodzakelijk om bij intake de juiste 
informatie in één keer vast te leggen en 
onnodige administratieve handelingen te 
voorkomen. Het CDA ziet nauwlettend toe op 
uitvoering van deze conclusies. 
Tijdens een goed voorbereide themadag werd 
met deskundigen uit het onderwijs en 
jeugdzorgwerkers gediscussieerd over de 
opleidingen, professionalisering en werkdruk 
binnen de jeugdzorg. 


Het besluit om de landgoederen op te nemen in 
de Provinciale Structuur Visie werd in 2009 
uitgewerkt. Verwacht wordt dat de landgoederen 
en hun omgeving nog deze collegeperiode een 
goed verankerde bescherming hebben.  
Dit jaar was het themajaar van de Limes en Fort 
Wierickerschans. Op allerlei manieren zijn de 
recreatief-toeristische voorzieningen versterkt. In 
2010 worden de bereikte resultaten verder 
uitgewerkt. 
 

De sectie Samenleving heeft ook in 2009 weer 
veel werkbezoeken afgelegd: 
 
4 februari  Jeugdzorginstelling Cardea Leiden 
4 maart  Omroep West Den Haag 
1 april  Archeon Alphen a/d Rijn 
2 april  Landgoed Duindigt 
23 april  Over vaders (jeugdzorg) 
29 mei  Vaartocht Limes 
20 augustus St. Meander Alphen a/d Rijn 
4 november Drie RASsen 
23 november  Tympaan Inst. Zoetermeer 
25 november Lindenhof Dordrecht (jeugdzorg) 
11 december Limes in Leiden 
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De sectie B&M bestond in 2009 uit Marischa Kip 
(sectiecoördinator vanaf juli), Peter Lamers 
(sectiecoördinator tot juli), Etienne van Nassau 
(voorzitter Statencommissie B&M), Hans 
Démoed, Marco Heemskerk en Annette van Dijk 
(lid vanaf oktober). 
 

Voor het CDA is een sluitende begroting het 
uitgangspunt. De jaarrekening 2008 is echter 
afgesloten met een overschot dat vooral is 
ontstaan door het niet realiseren van 
voorgenomen doelen. Het CDA blijft ervoor 
pleiten dat middelen die voor een bepaald doel 
gereserveerd zijn, zoals bv. mobiliteit, ook 
daarvoor bestemd blijven.  
Ook blijft het CDA erop hameren dat zowel de 
begroting als de jaarrekening duidelijk moeten 
maken welke maatschappelijke doelen de 
provincie nastreeft. Om die reden is het initiatief 
genomen om de transparantie van de financiële 
stukken te verbeteren. Het CDA houdt scherp in 
de gaten of de aanbevelingen van een daartoe 
ingestelde Statencommissie daadwerkelijk door 
GS in de financiële stukken worden verwerkt. 
 
Nadat bekend werd dat veel ZH gemeenten de 
begroting voor 2010 nauwelijks sluitend kregen 
en niet over een gedegen meerjarenbegroting 
beschikken (de zogeheten randgevallen) zijn er 
door het CDA hierover schriftelijke vragen 
gesteld. In reactie hierop hebben GS geantwoord 
dat er 42 randgevallen zijn, maar dat het licht op 
oranje staat en nog niet op rood. Primair ligt de 
verantwoordelijkheid voor het gezond krijgen 
van de financiën bij de gemeenten zelf, maar de 
provincie heeft als toezichthouder hierin wel een 
eigenstandige positie. GS hebben toegezegd het 
komende jaar de ontwikkelingen nauwlettend in 
de gaten te houden. 
 
 
Begin 2009 heeft CDA-fractie, na tot drie keer 
toe schriftelijke vragen te hebben gesteld, de 
gevolgen van de economische crisis in Zuid-
Holland op de agenda gezet. De CDA-fractie 
heeft GS in een breed gesteunde motie 
opgeroepen om met een pakket aan maatregelen 

te komen die gericht zijn op herstel van de 
economie door het naar voren halen van 
geplande onderhoudswerkzaamheden en 
investeringen om de economie en 
werkgelegenheid te stimuleren. In diezelfde 
motie heeft het CDA de provincie opgeroepen 
haar facturen sneller te betalen en wel binnen de 
maximale termijn van 30 dagen. N.a.v. deze 
motie presenteerden GS een pakket maatregelen 
op het gebied van mobiliteit, economie en milieu. 
Een overzicht van de resultaten wordt begin 
2010 verwacht. Verder heeft de CDA-fractie met 
het oog op de economische crisis een motie 
ondersteund om de provinciale tarieven, zoals 
opcenten en alle andere tarieven te bevriezen. 
Deze motie is inmiddels uitgevoerd. 

 
De besluitvorming ten aanzien van PNS, met 
nadruk op provinciale hoofdtaken, is verder 
geïmplementeerd en ligt redelijk op schema. De 
inzet van het CDA is dat de omvang van het 
provinciaal apparaat in overeenstemming is met 
bevoegdheden en taken van het provinciale 
bestuur. De gevolgen die PNS heeft voor de 
Organisatie van de Toekomst (OvT) zullen door 
de CDA-fractie op de voet worden gevolgd. 

 
In 2009 hebben de gemeenten de opdracht 
gekregen hun bestuurskracht te onderzoeken. 
Het initiatief hiertoe wordt bij de gemeenten zelf 
gelaten, daar waar het in de visie van het CDA 
ook hoort. De toezegging van GS dat een 
bestuurskrachtonderzoek niet automatisch een 
voorbode is voor opschaling maakte dat het CDA 
kon instemmen met het voorstel. In het 
verlengde hiervan heeft het CDA ook steun 
verleend aan het verzoek vanuit PS om een 
onderzoek uit te voeren naar de bestuurskracht 
van de provincie Zuid-Holland, in samenwerking 
met de andere drie Randstadprovincies. De 
uitkomsten van dit bestuurskrachtonderzoek 
worden begin 2010 bekend.  
 
Medio 2009 verschenen rapporten over de 
bestuurlijke toekomst van de gemeenten op 
Goeree-Overflakkee en in de Krimpenerwaard. 
Het CDA was niet gelukkig met het advies om de 
vijf gemeenten in de Krimpenerwaard, samen 
met Krimpen aan den IJssel, op te laten gaan in 
de stadsregio Rotterdam-Rijnmond. In reactie op 
het voorstel van GS te starten met de Arhi-
procedure voor zowel Goeree-Overflakkee als de 
Krimpenerwaard heeft het CDA laten weten 
hierover niet enthousiast te zijn, zonder de ogen 
te sluiten voor de realiteit. Het CDA wacht de 
uitkomsten van de gesprekken in het kader van 
de Arhi-procedure af en heeft nogmaals gewezen 
op het belang van een zorgvuldige procedure. 
Tegelijkertijd is helder gemaakt dat hetCDA in 
deze Statenperiode geen aanleiding ziet nieuwe 
initiatieven te ontplooien op het gebied van 
herindeling. 
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De sectie GWM bestond in 2009 uit Ton van der 
Stoep (sectiecoördinator), Wiebrand Dijkstra, 
Wilbert de Jong, Koos Verbeek (commissie-
voorzitter vanaf september) en Marianne de Wild 
(commissievoorzitter tot september).  
 
 
De discussie over het al dan niet onteigenen van 
boerengrond voor 'nieuwe natuur' kwam in 
verschillende vergaderingen aan de orde. Dit 
tekent het ingrijpende karakter en het dilemma 
waar de provincie voor staat. Enerzijds moeten 
afspraken in het kader van de EHS, Deltanatuur, 
Kierbesluit en Groene Ruggegraat worden 
nagekomen, anderzijds is het zeer moeilijk dit te 
realiseren zonder de medewerking van 
verkopende boeren. De CDA fractie heeft zich 
duidelijk uitgesproken voor realisering van met 
name Ruimte om de stad (RodS). Ook konden 
we instemmen met een partiële wijziging van het 
Provinciaal Meerjarenprogramma Landelijk 
Gebied 2007-2013. In de laatste PS vergadering 
voor de zomer werd duidelijk dat net geen 
meerderheid van CDA en coalitiepartner VVD 
onteigening als mogelijk instrument afwijst. 
Inmiddels worden de eerste voorzichtige stappen 
daartoe toch gezet, waarbij veelal lastige 
planologische inpassingbesluiten nodig zijn. De 
uitvoering hiervan is overgedragen aan de 
commissie Ruimte en Wonen.  
 
 
Marianne de Wild heeft aan de discussie of de 
provincie kan instemmen met ondergrondse CO2 
opslag een belangrijke bijdrage geleverd, mede 
dankzij haar persoonlijke ervaring destijds in 
Lekkerkerk. Door middel van intensief overleg 
met de CDA Tweede Kamer fractie is gezocht 
naar een politieke oplossing die wordt gedragen 
door alle betrokkenen. Waar de minister van 
VROM tot nu toe heeft volhard in haar plannen, 
komt het toetsingskader voor de 
vergunningverlening door GS in beeld. GS 
hebben een eigenstandige bevoegdheid, maar PS 
zullen blijven proberen hierin zoveel mogelijk 
invloed uit te oefenen. 
 
 

 
De bescherming van het zoete water in Zuid-
Holland baart steeds meer zorgen, zowel voor 
landbouw als industrie. Het CDA is van mening 
dat GS zich onverantwoord opstellen bij de 
verkenning naar de verzilting van het Krammer-
Volkerak. In juni werd door Koos Verbeek een 
succesvol zoetwatersymposium georganiseerd. 
Het zoetwatermanifest dat hieruit voortvloeide 
dient als leidraad bij de discussie over dit 
onderwerp.  
Verder werd in de commissie gesproken over het 
Nationaal en Provinciaal Waterplan, de 
provinciale Waterverordeningen en de Europese 
kaderrichtlijnen water. 
In kader van kustveiligheid heeft het plan voor 
een sterke impuls door een eenmalige grote 
zandaanvoer uit zee, de zg. Zandmotor, de 
nodige politieke afwegingen gevergd, waarbij het 
CDA bepalend is geweest voor de bijdrage van 
maximaal €12 miljoen door de provincie. 
 
 
Wiebrand Dijkstra maakte zich sterk voor de 
beperking van overlast door de in Zuid-Holland 
aanwezige populaties muskusratten, ganzen en 
damherten en het op de agenda houden van dit 
onderwerp. De muskusrattenbestrijding is goed 
georganiseerd en ondervindt slechts beperkte 
weerstand. Anders is dat met de beheersing van 
de ganzen- en damhertenpopulatie. Gezorgd kon 
worden voor beperking van ganzenoverlast en 
een adequate vergoeding bij nadrukkelijke 
aanwezigheid. Onze zorgen over de overlast van 
damherten in de Bollenstreek stuitten op 
onbegrip bij de verantwoordelijke gemeenteraad 
Amsterdam. Het CDA wil hiertoe een effectieve 
lobby opzetten, naast de inzet van alle mogelijke 
middelen door de provincie Zuid-Holland. 
 
 
Bij de ontwikkeling van de Provinciale 
Structuurvisie (PSV), die medio 2010 zal worden 
vastgesteld, heeft de daarbij horende 
landbouwvisie aanmerkelijke vertraging 
opgelopen. In verschillende bijeenkomsten is het 
Groene Hart echter toch nadrukkelijk aan de 
orde gekomen. In het voorjaar is de Voorloper 
Groene Hart besproken en vastgesteld. Verder is 
door GS verslag gedaan van de ontwikkelingen 
met betrekking tot het Veenweidepact 
Krimpenerwaard en het Veenweideconvenant 
Gouwe Wiericke. Verschillende gebieden krijgen 
te maken met de implementatie van de Groene 
Ruggegraat in het kader van het 
Urgentieprogramma Randstad.  
 

Voorts heeft de sectie meegedacht over de 
Klimaatwijzer en het zogeheten KADO, Kader 
Afweging Duurzame Ontwikkeling, waarvoor Ton 
van der Stoep fungeerde als woordvoerder. 
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Postadres: 
CDA statenfractie ZH 
Provinciehuis / Kamer C 149 
Postbus 90602 
2509 LP DEN HAAG 
 
Bezoekadres: 
Zuid-Hollandplein 1 
2596 AW DEN HAAG 
 
Bereikbaarheid: 
T: 070 - 441 6834 (fractiekamer Provinciehuis 

op maandag en woensdag) 
E: cda@pzh.nl 
W: www.zuidholland.cda.nl 
 
Medewerkers: 
 

Anita de Vogel 
T: 070 - 328 2330 
M: 06 - 2340 2521 
E: ae.de.vogel@pzh.nl 
 

Désirée de Jong-van de Graaf 
M: 06 - 1895 5725 
E: d.de.jong@pzh.nl 
 




